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М инулого  четверга у рам
ках єдиного політ дня в 
актовому залі відбулася зу
стріч викладачів та студен
тів інституту з першим сек
ретарем Івано-Франківсько- 
го міськкому Компартії Ук 
раїни Я. П. Ф едорчуком  та 
інформаційною групою  мі
ськкому партії.

У  своєму виступі перед 
колективом вузу Я, П. Ф е 
дорчук акцентував увагу на 
трьох важливих питаннях, 
які. на його дум ку, повинні 
бути цікавими як д ля  викла
дачів. так і д ля  студентів. 
Це, зокрема, інформація 
про соціально-економічний 
розвиток міста, проблеми 
розвитку ш кільної реформи 
в Івано-Франківську та д е 
які питання, пов’язані з ви
борами народних депутатів.

Було дано оцінку тому, як 
розвивається наше місто в 
соціально -  економічному 
плані, детально проаналізо
вано результати діяльності 
промислових підприємств, 
галузі б удін дустр ії і т. д . за 
минулий рік. ознайомлено 
з перспективою розвитку 
як окремих галузей, так і 
міста в цілом у.

Зокрема,-- в Івано-Ф ран
ківську у  сф ері виробництва 

айнято майже 150 тисяч 
чоловік. Промисловість м іс-' 
та у м инулом у році випус
тила продукції на суму 
1 м ільярд ЗО мільйонів кар
бованців. Прискореними 
темпами розвивається у  нас 
радіотехніка, інші галузі ви
робництва.

Не так. як хотілося б, роз
гортається у місті матеріа
льна база б удін дустр ії та 
будм атеріалів, що гальмує 
розвиток програми спо руд
ження житла. У  м инулому 
році його ввели 143 тисячі 
квадратних метрів. На кі
нець п ’ятирічки запланова
на цифра 180 тисяч. Ц я  про
блема у  нас стоїть дуж е 
гостро, бо у місті 18 тисяч 
громадян чекають на квар
тири.

Щ о до  шкіл, то у  місті чіт
ко визначилася програма, 
яка успішно й виконується. 
У  цьому році, наприклад, 
б уде  введена школа по вул. 
Д зерж инського на 1848 
місць. Вона, як і дві попе

р е дн і. спорудж ується за 
індивідуальним проектом. 
Тут передбачені всі умови 
д ля  навчання ш естиліток, до  
послуг дітей —  спортзал, 
плавальний басейн. Д о  речі, 
це б уде  експериментальна 
ш кола-лабораторія вашого 
інституту. Д о  кінця п ’ятиріч
ки намічено ввести п ’ять 
ш кіл і, очевидно, це зав

дання буде успішно вико
нано. О крім  того, споруд
жуватимуться ще дві сіль
ські школи. На сьогодні 
практично вирішено питан
ня забезпечення дитячими 
довк ільним и  закладами.

Нас не може не турбува

ти, продовж ив Я. П. Ф е д о р - 
чук, питання розвитку ма
теріальної бази лікувальних 
установ. Нині у  місті б у д у 
ється гінекологічний корпус, 
приміщення д ля  швидкої 
допом оги. У  будинку, що 
спорудж ується по вул. Щ о - 
рса. плануємо на двох по
верхах розмістити дитячу 
стом атологічну поліклініку. 
П ер ед організаціями, уста
новами ставимо питання 
про розвиток своїх проф і
лакторіїв, спортивних ком
плексів. Це, до  речі, сто
сується і вашого інституту. 
Чому б, скажімо, не подба
ти про зміцнення і збере
ження здо ро в’я самим?

Ведучи мг,ву про нинішні 
вибори народних депутатів, 
Я. П. Ф е до р чук відзначив 
досконалість політичної 
структури нашого суспільст
ва, поділився враженнями 
про хід окруж них передви
борних зборів.

*  *  *
На зустрічі зав’язалася 

жвава розмова, під час 
якої Я. П. Ф е до р чук дав 
конкретні відповіді на бага- 
точисленні питання присут
ніх. Із питань було  зрозумі
ло, що колектив інституту 
хвилюють безліч моментів 
життя міста й області, про
блеми екології і постачання 
продуктами, ш кільної ре
форми і роботи партійного 
апарату, будівництва бага
тьох о б ’єктів, соціального 
призначення і благоустрою  
мікрорайонів. За браком  
газетної площ і подаємо 
скорочений варіант цього 
предм етного діалогу.

Питання: Турбує пробле
ма працевлаштування сту
дента п ід  час навчання. Бю
ро працевлаштування роз
водить руками.

Я. П. Федорчук: (Ж арто
ма). Якщо це стосується 
особисто вас, то. можливо, 
я б і зміг вам допомогти. 

(Серйозно). О днак і справ
ді, проблема така існує, ми 
візьмемо її д о  уваги і б у 
дем о нею займатися.

Питання: Коли працівники 
народної освіти зможуть, 
нарешті, стати рівними у 
правах з робітниками про
мислових підприємств?

Я. П. Федорчук: О чевид
но, мова йде про квартирну 
чергу, чергу на автомобілі, 
«сто ли  замовлення», так? 
С п р а в ді, поки що ро
бітничий клас у нас у вигра
шному становищі. І тут, ма
буть, потрібно ще чимало 
часу, щоб якось поліпшити 
цю справу. Ви самі розумі

єте, що це залежить від 
численних причин, які нам не 
завжди вдається одразу ви
явити і усунути. О днак б у
дем о д о  цього праснути.

Питання: Коли інститут
б уде  забезпечений гурто
житками?

На це запитання відповідь 
дав ректор, проф есор В. І.

Кононенко: Цими днями за
селяємо новий гуртожиток 
на 320 місць, де  передбаче
ні кімнати і д ля  м олодих 
сімей. Починаємо будівни
цтво нового гуртож итку, 
який, сподіваюся. прийме 
студентів у наступному ро
ці. Д о  речі, разом з ним 
буде введено і спортком п- 
.лізкс.

Питання: Ярославе Петро
вичу. в інституті відкрива
ються, вірніше, відкрита 
нова спеціальність—  д о 
шкільне виховання. Звичай
но, потрібні нові спеціаліс
ти. У  нас є вже один такий 
фахівець, але, на жаль, 
тут ситуація така, що лю ди
на, яка конче потребує ква
ртири, досі нею не забез
печена. Як тут бути?

Я. П. Федорчук: Є такий 
термін —  виробнича необ
хідність. У  зв’язку з нею (а 
це стосується й інституту) 

керівництво повинно покло- 
потати про надання спе
ціалістові квартири поза 
чергою. Ц е  не суперечить, 
як мовиться, букві закону.

В. І. Кононенко: Хочу уто
чнити, що у названій кон
кретній ситуації питання 
вже вирішується позитивно.

Питання: Ярославе П етро
вичу, а які перспективи роз
витку міста на XIII п ’ятиріч
ку?

Я. П. Федорчук: Боюся, 
що займу дуж е багато ва
шого часу розповіддю  про 
ці перспективи. Ви згідні 
Послухати? (Пожвавлення, 
Репліки: ще є багато запи
тань, не варто до кладно зу
пинятися на цьому).

Єдине, що, на мою дум 
ку, може вас цікавити, то 
це те. що у наступній п ’я
тирічці буде  спорудж ено у 
місті Пал_ац піонерів. Ось 
коротко. /

Питання: Як на Вашу дум 
ку, чи доречне сусідство 
б іля меморіального кладо
вища по вул. Леніна «забі
гайлівки» п ід  назвою «З у 
стріч», де  тв.оряться без
чинства?

Я. П. Федорчук: О бурю ю 
ся разом з вами. Вживемо 
заходів, аби не б уло  без
чинств.

Питання: Ви говорили про 
ш колу на 1848 місць. А  чи 
потрібні такі школи-гіганти?

Я. П. Федорчук. На мою 
дум ку, навчальний заклад 
повинен бути розрахований 
приблизно на півтори тисячі 
місць. А л е  врахуйте, що в 
даній ш колі б уде  навчатися 
300 -ш естиліток, тобто це 
свого р о д у  дитсадок. О то ж , 
в даному випадку такі шко
ли потрібні.

Критичні зауваження та 
пропозиції, висловлені під 
час зустрічі, були занотова
ні членами інформаційної 
групи, вони ж будуть врахо
вані при подальш ій роботі 
як міськкому партії, так і 
міськвиконкому.

23 ЛЮТОГО — ДЕНЬ РАДЯНСЬКОЇ АРМІЇ

Слава захисникам 
Радянської Батьківщини!

Матеріали, присвячені Дню Радянської Армії та Вій
ськово-Морського Ф лоту, читайте на розвороті під руб
рикою «Навіки в пам’яті народній».

НА ТРИБУНУ ПАРТІЙНИХ ЗБОРІВ

міЗ
НОВИНИ
ПРИКАРПАТТЯ

П а р и ж -С н я ти н
У Снятині створюєть

ся перше у нашій країні 
спільно з французькою фі
рмою «Серібо» меблеве 
підприємство. Це принци
пово нове виробництво. 
Радянсько - французький 
комбінат, який через два 
роки має стати на повну 
потужність, щороку ви
пускатиме 863 200 виро
бів на 61 мільйон 56,5 ти
сячі карбованців. Це май
же в три рази більше, 
ніж комбінат випускає 
тепер.

Технологічно запрогра
мовано світовий рівень 
якості продукції. Перед
бачено випускати меблі 
різної вартості* Будуть 
дешеві, дешевші найвіть 
за ті, що випускають нині, 
і дорогі. Перші — з по
криттям штучними шпо- 
нами, емалями, останні 
— з суцільного дерева, 
рустикальні, тобто різьб
лені, на будь-який смак 
і гаманець.

До ювілвю газети
У нинішньому році об

ласна газета «Прикарпат
ська правда» відзначати
ме свій піввіковий юві
лей. З  цієї нагоди буде 
проведено цілий ряд ма
сових заходів. Серед них 
і такий, як видання спе
ціального календаря, при
свяченого ювілею газети. 
Видала його редакція ук
раїнських календарів «Ра
дянська Україна» тира
жем 100.000 примірників. 
Продається він в усіх 
поштових кіосках області. 

Вісник «Новини При
карпаття» .

У подарунок
ДІТЯМ

Є хороша традиція в 
студентських будівель
них загонах — зароблені 
кошти вкладати туди, де 
вони найбільше потрібні.

Гроші, зароблені за по
чесного бійця, наш буд- 
загін ім. Дадугіна пере
дав Долинському дитячо
му будинку.

Понад 400 карбованців 
вирішили використати на 
дитяче відділення облас
ного тубдиспансеру.

М. БАЛАНЕЦЬ. 
Студент III курсу сто
матологічного факуль
тету Івано-Франківсь
кого медінституту.

Ініціатива 
за комуністами

Як уже повідомляла наша газета, через кілька 
днів відбудуться загальноінститутські партійні збори 

-  на тему «Авангардна роль комуністів у поліпшенні 
наукової роботи в інституті». З  цього приводу наш 
кореспондент розмовляє з проректором по науковій 
роботі, професором П. С. ФЕДОРЧАКОМ.

— Петре Степановичу, 
які, на Вашу думку, при
чини спонукали ввиести 
саме цей аспект життя 
вузу на обговорення пар
тійних зборів?

— Звичайно, питання
це не випадкове. Відомо, 
що XXVII з ’їзд КПРС
поставив великі вимоги
перед науковцями вузів, 
бо це численний загін 
докторів наук, кандидатів, 
тобто солідний науковий 
потенціал. Що стосуєть
ся нашого вузу, то тут 
працюють 15 професорів, 
докторів наук, значна кіль
кість кандидатів. У ціло
му доробок наш чималий. 
Наші науковці розробля
ють т є м и е  всесоюзного 
масштабу, скажімо, запла
новані АПН СРСР, со
юзними та республікансь

кими органами народної 
освіти і т. д. Правда, 
турбує те, що не все га
разд з виконанням цих 
важливих тем. Тому, га
даю, буде цілком прави
льним підняти цю пробле
му на зборах і повести 
мову саме про те, яка 
роль у науковій роботі 
наших комуністів, праців
ників вузу загалом.

До речі, це питання по
рушувалося , на звітно-ви
борних партійних зборах, 
де було вирішено прове
сти збори комуністів на 
факультетах. Однак те, що 
воно винесено на широ
кий загал, вважаю, дасть 
можливість більше наці
лити нашу партійну орга
нізацію-на вирішення на
зрілих проблем, пов’яза
них з науковою роботою.

—Як Ви, як комуніст 
і керівник, оцінюєте роль 
партійців у здійсненні 
наукових програм?

— Посильно працює в 
цьому плані комуніст про
фесор П. П. Киричок, 
який очолює кафедру фі
зики. Ми знаємо його, 
як ініціатора цілого ряду 
наукових конференцій. Ме
ні хотілося б відзначити 
й декана факульїету під
готовки вчителів почат
кових класів професора* 
М. Г. Стельмаховича, 
який готується до захи
сту докторської дисерта
ції, доцента кафедри ук
раїнської літератури Л. М. 
Кіліченко — авторки ря
ду посібників для нашої 
школи. Активізували свою 
діяльність професори Ю. І. 
Патлажан, О .Ю. Карпен- 
ко, доценти М. А. Рувін- 
ський, С. І. Копчак, М. Ю. 
Голянич* які успішно зай
маються науковою робо
тою. Однак не може не

(Закінчення на 2 стор.)
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Ініціатива за комуністами
(Початок на 1-й стор.)

турбувати те, що хоча 
більшість кафедр очолю
ють комуністи, все ж ча
стина цих підрозділів не
достатньо працює у цьо
му напрямі. У нас в се
редньому щороку майже 
50 викладачів не готують 
і  ніде не друкують своєї 
наукової продукції. Це, 

зокрема, стосується музич
но-педагогічного факуль
тету, окремих кафедр 
факультету іноземних! 
мов. Не на повну силу 
працюють викладачі ка
федр фізвиховання та ци
вільної оборони. А тим 
часом від наукової робо
ти викладача залежить 
і рівень навчально-вихов
ного процесу в інституті, 
зрештою, від неї залежить, 
і рівень знань студента.

— Оскільки Ви вже 
торкнулися студентства, 
охарактеризуйте, будь лас
ка, рівень студентської 
наукової роботи у нашо
му вузі, адже це, по суті, 
друга сторона медалі...

— Останнім часом на
ші вихованці стали більш 
активні v науковій роботі, 
про що свідчить їх участь 
у республіканських нау
кових студентських кон
курсах. Окремі роботи на
правлялись і на Всесоюз
ний конкурс. У минуло
му році серед педвузів 
України ми зайняли дру
ге місце за кількістю ди
пломів та інших нагород.

Проте всі свої можли
вості і ми, і студенти ще 
далеко не використали. 
Мене, як проректора, осо
бливо хвилює те, що наші

вихованці за останні ро
ки не змогли зайняти пер
ших місць на республікан
ській олімпіаді «Студент 
і науково-технічний про
грес». Це означає, що у 
нас ще багато прогалин 
і насамперед у навчальній 
та науковій роботі. Щодо 
цього, вважаю, ще недо
статньо працюють кафед
ри, які не зуміли посили
ти індивідуальну роботу 
з студентами, допомогти 
їм удосконалювати свої 
знання в окремих галу
зях, проблемах тощо. І, 
як наслідок, — далеко не 
блискучі результати. Ду
маю, що це також потріб
но більш грунтовно обгово
рити на зборах і намітити 
конкретні заходи для усу
нення недоліків.

— Петре Степановичу, 
для кожного виду діяль
ності потрібні належні 
умови праці, що, зрештою, 
значною мірою визнача
ють ї ї  успіх. Як у нашо
му вузі вирішено чи вирі
шується це питання стосов
но наукової роботи?

— Це питання не мо
же нас не турбувати. На 
наш погляд, необхідно, 
щоб у першу Чіергу ка
федри подбали про чітке 
планування часу кожного 
викладача з метою виді
лення, скажімо, «бібліо
течного» дня. г

'З боку ректорату, ду
мається, потрібно більше 
уваги приділити створен
ню матеріальної бази для 
наукової роботи. Це — 
виділення приміщення для 
соціологічної лабораторії, 
госп договірного сектору, 
студентської наукової ра-

I
ди з тим, щоб студенти 
і науковці могли тісніше 
співробітничати.

— Що стосується ство
рення умов, то чи впливає 
якоюсь мірою це на той 
факт, що ряд запланова
них дисертацій не готові 
вчасно до захисту?

— В основному план 
по захисту, зокрема, кан
дидатських дисертацій, ми 
виконуємо. Проте нас не 
може не турбувати, що 
захист ряду робіт з року 
в рік і спюавді переноси
ться. В багатьох випад
ках це зумовлено тим, 
що кафедри не створюють 
належних у м о в  для викла
дача, якиіт готує дисерта
цію, або ж не створюють 
обстановки вимогливості. 
У зв’язку з цим, гадаю, 
кафедрам треба спланува
ти свою роботу так, щоб 
систематично заслухову
вати звіти про хід напи
сання дисертації, звіти про
навчання в аспірантурі, 
про перебування на одно- 
дворічному стажуванні.

Щодо власне умов, то 
кафедри повинні надавати 
тримісячну відпустку для 
тих, хто не закінчував 
аспірантури. Декому мож
на надавати можливість 
стажуватися у тому вузі, 
де затверджена тема до
слідження, строком від 
чотирьох місяців до року; 
можна пропонувати ви
кладачам однорічне ста- 

. жування перед вступом 
до аспірантури^ та й, зре
штою, проявляти інші іні
ціативи з метою надання 
допомоги. На практиці не
погано у, цьому плані пра

цюють кафедри музпеду,

педфаку. На інших же 
факультетах такі форми, 
на жаль, не набули поши
рення. У цьому прораху
нок як деканатів, так і 
партійних організацій фа
культетів, які моглії б 
втрутитися у цю справу.

— У сьогоднішній нау
ковій діяльності на пер
ший план виступила ро
бота по госпдоговірних те
мах. Це стосується і на
шого вузу. Але чи повною 
мірою використовуються 
тут можливості наших на
уковців?

і— У розробці госпдо
говірних тем чимало зро
били кафедри фізики і 

.методики фізики. Але, вва
жаю, що широкі можли
вості тут і для інших фа
культетів, які, на жаль, 
не залучені до госпдого- 
вірної роботи. Нам пот
рібно добре помізкувати, 
як виправити становище: 
варто поговорити про це 
на партійних зборах. Ду
маю, ми могли б успіш
но працювати на запити й 
потреби області. Маію на 

увазі, екологічні проблеми, 
сільськогосподарську га
лузь. Разом з тим потріб
но враховувати і специфі
ку вузу. А в нас чомусь 
скла'лося так, що госп- 
договірна тематика ще ві
дірвана від "навчально- 
виховного процесу в ІН 
С ТИ ТУ ТІ. Вона також по
винна спрямовуватися і 
на поліпшення роботи 
школи, що вимагається 
реформою. Думаю, що іні
ціативу тут повинні про
явити комуністи.

Розмову вела
Н. БОДНАРЧУК.

Пожвавити 
роботу

Незадовільний стан на
укової роботи студентів, 
недоліки в діяльності на
укових гуртків — ці та 
інші питання стали цен
тром обговорення на ос
танньому засіданні ради 
науково-технічного сту
дентського товариства. 
Особлива увага була при
ділена підготовці майбут
ніх педагогів до участі в 
олімпіадах і конкурсах, 
намічено ряд заходів для 
підвищення ї ї  ефектив
ності.

Члени ради затверди
ли новий план роботи на 
поточний рік, яким перед
бачено проведення у бе- 
резні-травні конкурсу на 
кращу студентську науко
ву роботу. вузівського 
туру Всесоюзної олімпіа
ди «Студент і науково- 
технічний прогрес». На
мічено також підготува
ти до вересня наукову 
конференцію, присвячену 
50-річчю возз’єднання за
хідних областей України 
в єдиній Радянській дер
жаві.

На засіданні ради НТСТ 
зазначалося, що оскільки 
найближчі партійні збори 
інституту будуть присвя
чені питанням наукової 
роботи, то перед усіма 
факультетськими науко
вими радами, всіма ко
муністами стоїть завдання 
проаналізувати причини 
низької ефективності нау
кової діяльності студен
тів, продумати шляхи до
корінного поліпшення ста
ну; спраа. Цінні пропози
ції як комуністів, так і 
рядових студентів рада 
НТСТ обов’язково врахує 
у своїй подальшій ро
боті.

О. ЖЕРНОКЛЄЄВ.
Студент III курсу іст-
факу, член ради НТСТ.

Доцента кафедри природ
ничих і математичних дис
циплін початкового навчан
ня, кандидата біологічних 
наук Римму Серафимівну 
Адаменко на факультеті під
готовки вчителів початково
го нЯвчання знають як сум
лінного працівника. Вона —  
наставник академічної гру
пи, керує науковими робо
тами студентів і діяльністю 
деяких гуртків.

Ф о то  В. Боб’яка.

СТАВИМО ПРОБЛЕМУ-

Кожному— оо праці
З метою забезпечення 

принципу соціальної спра
ведливості, гуманізації 
діяльності колективу ін
ституту, поліпшення нав- 
чально-виховного процесу, 
потребує свого вирішення 
проблема удосконалення 
форми розподілу та за
безпечення студентів сти
пендією. Вважаю, що при 
успішному навчанні сту
дент повинен одержувати 
стипендію в розмірі, який 
має бути прямо залежний 
від якості його знань та 
громадсько-корисної ро
боти.

Якщо в даний час сти
пендією забезпечується 72 
відсотки студентства, і в 
першу чергу вона надаєть
ся тим, хто вчиться на 
«4» і «5», то цей факт, 
як на мене, якоюсь мірою 
вносить елемент неспра
ведливості у розподіл сти
пендіального фонду.

Враховуючи це, про
поную для обговорення у 
студентських колективах, 
громадських організаціях 
інституту, нарешті, у рек
тораті, нову форму роз

поділу стипендіального 
фонду. Суть ї ї  така.

Візьмемо для прикладу 
студентську групу з 25 чо
ловік. 72 проценти — 
це 18 студентів. При сти
пендії 50 крб, місячна су
ма стипендії становить 
900 крб. Нехай, скажімо, 
під час сесії група скла
дає два екзамени з резу
льтатами:

Перший іспит здали на 
оцінку. «5» — п’ятеро сту
дентів. на «4» — десять, 
на «З» — теж десять. 
Другий іспит склали на 
«5» — п’ятеро, на «4» — 
десять, на «З» — десять. 
Сума балів, яку,одержала 
група на двох іспитах, 
становить 190. Виходячи 
з місячної суми стипендіа
льного фонду, «вартість» 
одного бала становитиме: 
900 :190= 4 ,74  крб. Тепер 
можна вирахувати місяч
ний розмір стипендії для 
тих. хто склав екзамени і 
одержав відповідну кіль
кість балів: 

оцінки 
«5» і «5» =  10 балів, — 

47,4 крб. 
«5» і «4» =  9 балів —

«5» і «З»;
=  8 балів — 
«4» і «З» =

«З» і «З» =

42,66 крб.
і «4» = 

37,92 крб. 
7 балів — 
33,18 крб. 
6 балів — 
28,44 крб.

Для тих студентів, які 
навчаються на «відмінно», 

а також для тих, хто 
бере активну участь у 
громадсько-корисній ро
боті чи має незадовільне 
матеріальне становище і 
т. п., деканат та студент
ські громадські організації 
можуть вирішувати пи
тання додаткового мате
ріального стимулювання 
з фонду, передбачених 
25-ти та 50-ти процентних 
надбавок до стипендій.

Думаю, що такий еле
мент «госпрозрахунку» 
v розподілі стипендіально
го фонду сприятиме більш 
об’єктивній оцінці знань 
студентів викладачами- 

екзаменаторами, диферен
ціації процесу навчання 
і стане одним із стимулів 
поліпшення успішності і 
якості знань студентів.

Хотілося б знати з цьо
го приводу думку як сту
дентів, так і викладачів.

М. КІНДРАТ. 
Доцент кафедри образо
творчого мистецтва, 
креслення і праці.

НАВІКИ 

В ПАМ’ЯТІ 

НАРОДНІЙ

0ВПАЛЕИІ ВІЙНОЮ
_ їх було  сорок два оф іцери 
і солдати Великої Вітчизня
ної, які прийшли в наш ін
ститут, аби виховувати юнь, 
вчити її до б р у, мужності та 
синівської вірності Батьків
щині.

С е р е д  них: Василь П или
пович Бондаренко —  зампо
літ, Іван Терентійович П рус
—  учасник героїчної оборо
ни Ленінграда, Василь Пана
сович Духніч —  розвідник 
одного з п ідрозділів  С та лін - 
градського ф ро нту, Ю хим 
Ізраїльович Патлажан —  за
ступник політрука взводу 
розвідників, Борис Ф е д о р о 
вич Плотницький —  учасник 
партизанського руху на У к 
раїні, Сергій Ф лорович П о - 
ляков —  військовий корес
пондент, Антон Іванович 
Чорний —  льотчик, О ле к 
сандр Максимович Горпин- 
ко —  син полку та інші.

їх б уло  сорок два, а за
лиш илось двадцять вісім. Па
м ’ятаймо тих, кого уже не
має сьогодні, і шануймо тих, 

! хто продовж ує трудитись 
серед нас. Це В. М . Кравець, 
А. І. Чорний, В. П. Духніч, 
Я. С. Трахтенберг, В. Ю . Д і- 
дик, О . Ю . Карпенко, С . А . 
Котик, С . Д . Бабишин, Ю . І. 
Патлажан. Вони проводять 

велику лекційно-пропаганди
стську роботу, займаються 
військово-патріотичним ви
хованням тощо.

З лекціями про між наро
дне становище систематич
но виступають доценти А . і. 
Чорний, Я. С . Трахтенберг, 
проф есор Ю . І. Патлажан. 
Студенти , вчителі, керівни
ки шкіл, широка громадсь
кість відзначають високий 
рівень їх лекційної майстер
ності, глибоку аргументова- 
ність, доступність і емоцій
ність.

А  студентами наших вете
ранів стали колишні воїни- 
інтернаціоналісти (у  нас їх 
вчиться 38). С е р е д  них —  
Василь Васильович Богосла- 
вець, нагородж ений о р д е 
ном Червоної Зірки і бойо
вими медалями, Василь М и 
колайович Гищук, також 
відзначений орденом  Чер
воної Зірки, М и к о л а  М и 
колайович Рибалка, наго
роджений м едаллю  «За бо

йові заслуги». Нині вони вча
ться найбільш мирної про
ф есії на землі —  проф есії 
вчителя.

М инуть роки, але у вдяч
ній пам’яті лю дей житиме 
їх подвиг.

Шануймо пам’ять тих, хто 
не повернувся, хто пішов 
від нас в мирний час. Бере
жімо живих: вони віддали 
Вітчизні все, що могли. П ри
носьмо квіти в їх дім . Вони 
заслуговують на це.

і. ГРИШАЙ.
Голова ради ветеранів вій

ни і праці інституту.

В С Ь О ГО  рік провів у боях 
проти душ манів сержант 
Михайло Цю рпіта, а біог
рафія в нього, як у  бувалого 
солдата: брав участь в скла
дних бойових операціях, 
здійснював подвиги, був тя
жко поранений, удостоєний 
високих державних наго
род...

Афганістан... Це гаряче 
слово все більш е і більш е 
стає сьогодні історією —  
гіркою і вражаючою, тра
гічною і незабутньою. Він 
навіть подум ки не може по
вернутися туди  вільним від 
всього того, що пережито 
і пройдено ним, від тих д о 
ріг, що залишили відбитки 
на його до лі.

5 травня 1984 року Миха
йло був призваний в ряди 
Радянської Арм ії. «К ур с  
м олодого бійця, —  як тепер 
згадує він, —  пролетів шви
дко. Д л я  мене він був не 
дуж е важким. Справа в то
му. що я д о  армії захоплю
вався боротьбою  самбо і 
дзю до, навчився плавати, а 
з волейболу брав участь на
віть у  республіканських 
змаганнях. Д о  того ж поча
ткова військова підготовка 
в моїй р ідн ій  Завалівській 
ш колі, що на Тернопільщ и
ні, була на належному рів
н і».

М ісяці перебування в «уч е - 
б ц і»  сержантського складу 
мийули ш видко. «Н а  чор
ному фоні моїх пдгонів за
сяяли емблема зв’язківця 
і три золотих смужечки. Те
пер, —  розповідає М . Ц ю р 
піта. —  кожен з нас з не
терпінням чекав свого при
значення. Я був направле

ний, згідно з поданим ра-

Бо в
портом, у  десантні віиа>ка. 
Знову навчання —  десанту
вання, ведення бою в умо
вах гір, стрибки з парашу
том, надання невідкладної 
м едичної допом оги товари
шеві в бою і багато іншо
го. Командири і політпра- 
цівники вже не приховува
ли  від нас, що скоро ми за
мінимо воїнів, звільнених 
у запас із складу обмеже
ного контингенту радянсь
ких військ в Аф ганістані».

На навчаннях земля зуст
річала його радісно. В А ф га 
ністані ж такі, зустрічі з зе
млею десантникам не ві
щують нічого до б р о го : ад
же найчастіше приземлен
ня означало початок бою. 
« Д л я  того, аби зрозуміти, 
що це земля інша, зовсім 
не та. д о  якої звик в р ідн о 
му краї, взагалі в Сою зі, 
вистачало однієї пильної 
б у р і». М ихайло поринає в 
спогади, гортаючи листи і 
ф о тограф ії, зроблені там, 
в Афганістані,. і прислані 
друзям и та знайомими вже 
тепер, і, ніби згадавши, 
про що ми попередньо го
ворили, продовж ує: «А л е , 
щ об відчути особисту від 
повідальність за цю «д р у 
гу »  землю, довелося пере
жити немало випробувань 
і втрат».

_ Він з хвилюванням розпо
відає про. те, що бойова* 
служ ба і виконання інтерна
ціонального обов’язку в

Афганістані д л я  них, як д ля
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Тривожні дзвони Хатині
Орадур... Лідіце... Кортеліси... Хто не 

спам’ятає назв цих сіл, спалених фашистами 
в роки другої світової війни! З білоруським 

поселенням Хатинь трапилося таке ж горе. 
Гітлерівці, знищивши його жителів, були 
впевнені, що не залишили живим жодного 
очевидця цього страшного злочину. Кара

телі прорахувалися: очевидці с. І вони —  
свідки на суді історії.

—  Хіба міг хтось із хатинців подумати, 
що в нашому маленькому селі буде так ба
гатолюдно —  приїжджають з усього світу... 
А  вночі тут так тихо, що аж мороз по 
шкірі...

Чомусь згадуються мені 
ці слова Віктора Ж елобко- 
вича, уродж енця Хатині, 
о дн о го  з небагатьох, кому 
вдалося врятуватись тоді, 
22 березня 1943 року. Кара
телі професійно, «лю бов
н о », як з гіркою іронією 

•сказав Віктор, обклали ко
ж н у  хату соломою, облили 
бензином. Майже водно
час. спалахнули двадцять 

ш ість, згідно з числом 
обійсть, факелів. Та не все 
сталося так, як задумали 
фаш исти. Залишились-таки 
свідки страхітливого злочи
ну. Чудом  вибрався з вогню 
Йосип Камінський —  нині 
його бронзова ф ігура з 
мертвим сином на руках 
височіє в селі-м ем оріалі. 
Кинувшись в городи, уник
нув куль і полум ’я В олоди
мир Яськевич. Упавши під 
пострілам и, мати Віктора 
Ж елобковича закрила його 
своїм  тілом . Піш ла д о  тітки 
в сусіднє село С о ф ія  К ли - 
мович і вціліла...

О сь стоять вони, живі й 
врятовані від власної смер
т і ,  серед залізобетонних 
зрубів, спорудж ених в Ха
тині на місці спалених б у
динків. Всередині кожного
—  обеліск у вигляді дима
ря. На ньому викарбовані 
Імена і прізвища тих, хто 
прийняв мученицьку заги
б е ль . С то  сорок де в ’ ять 
рядків у скорботному м ар- 
тир о ло зі. За кожним —  обі
рване життя.

М и стоїмо у хаті, де  жили 
Яськевичі, б іля димаря, увін
чаного дзвоном. Тільки цим 
перебоєм, о д  якого щемить 
серце, й розбивається мав- 

золейна тиша Хатині, що 
стала у мирні роки мемо
ріальним комплексом. Та ще 
й стриманим голосом екску

рсоводів. Ті з них, хто стар
ший, поважно вітаються з 
моїми супутниками: перші
екскурсії —  д ля  гідів —  
проводили ці троє. Віктор 
Ж елобкович витримав ті
льки о дн у: «Н е  можу, —
сказав він тоді. —  Боляче».

Вечоріє. Рідшає людський 
потік. Я не прош у щось роз
повідати —  стільки написа
но про те,, як усе б уло  в 
страшний день сорок шість 
років тому. І раптом, скоря
ючись якійсь внутрішній по
требі, першим заговорив 
'Желобкович.

тім запалили, відразу стало 
важко дихати. Стіни вже за
тріщ али від полум ’я. Душ но. 
Хтось крикнув: «Л ю д и , кра
ще під  кулі, ніж живцем 
зго ріти !». Навалились на 
ворота, вони впали, і тут же 
посипався град куль. Ми з 
мамою вибігли на по дв ір ’я, 
мене по плечу щось сильно 
др япн уло , я крикнув мате
рі, що боляче, вона не від
повіла. Напевно, тією ж ку
лею її убило. Впала на ме
не, і я довго лежав не р у 
хаючись. Вибрався з -п ід  не
рухомого тіла тільки під

що тільки після трьох тиж 
нів опритомнів...

М и підійш ли д о  стіни Па
м ’яті жертв фашистських 
концентраційних таборів. 
На меморіальних плитах на
зви майже сімдесяти, роз
міщених у Білорусії згідно 
з планом «О с т» . Він перед
бачав знищення 75 процен
тів б ілоруського населення, 
четвертина, що залишилася, 
підлягала «онімеченню ».

Звідси, з пагорба, Хатинь 
видається загубленою  в л і
сах.

—  Дерева понаростали, га?
—  сказав Володим ир Яське- 
вАч. —  То ді з двох сторін 
ж одного кущика не було. 
І тікати нікуди....

—  П а м ’ятаю, вискочив з 
хати, —  продовжував він, —  
з першими вистрілами. Ку
ди бігти? О ди н  шлях —  в 
городи. Ш видко збагнув: 
повзти треба, інакше у б ’ють.

С о ф ія  Климович —  ма
ленька .сухенька, не по ро
ках рух.лива, з приязним 
обличчям. На відм іну від 
Віктора і Володимира, які 
осіли в Мінську, вона не ви
їхала з рідних місць. П о бу-

Коли змовкає денний га“  
мір і тихий вечір окутує все 
доокілля, до ветерана Вели
кої Вітчизняної війни про
фесора нашого інституту 
Петра Павловича КИРИЧКА 
приходять спогади. Вони по
вертають його в прожиті 
роки воєнного лихоліття, 
огортають душ у щемкими 
відчуттями І болем відзива
ються в серці. Так, пам’ять 
нетлінна!

Ф о то  В. Боб’яка.

—  М ене разом з до р о с
лими пригнали д о  сараю. 
Хатинь уже горіла, чулися 
постріли: фашисти вбивали 
тих, хто відмовлявся вийти 
з будинків. Заперли нас, ми
—  д о  щ ілин. Дивимося: 
обкладаю ть сарай соломою 
і бензином поливають. П о -

вечір. Дивлю ся —  навкруги 
лю ди, хтось ще живий. П р о 
хали пити, вкрити від холо
д у . В оду я знайшов, носив 
у якомусь черепку, а от 
теплого нічого не було. Не 
пам’ ятаю, скільки це все 
тривало, я потім утратив 
свідомість. Згодом  сказали.

дували їй оселю, там і живе 
одна, «в ід  гостей д о  гос
тей». Заміж не вийшла, не 
змогла: «П оро ж ньо б уло  в 
душ і д о  тих. хто сватався, 
наче все в ній виго ріло».

—  Того ранку батько по
проси ^ мене піти д о  сусід
нього села Хворостені, до

його сестри, —  згадує вона.
—  Це через ліс, кілометрів 
дванадцять. Вийшла удосві
та. М ені б уло  двадцять 
п ’ять, а в м олоді роки вся
ка дорога на радість. Йшла 
хутко. Години через дві вже 
розм овляла з тіткою. На
ближ алося до  обіду, вона 
почала накривати на стіл. 
Враз стук у вікно. І від цьо
го стуку все життя моє пе
ревернулося. Хтось кричав, 
що горить Хатинь. Коли по
вернулася додо м у, здалося, 
що заблудилася: хати —  не
мов обгорілі пні. І нікого 
нема. Нікого. І пахне горі
лим, якимось дуж е їдким. 
Кинулася д о  нашого под
вір ’я —  ні душ і. Тільки ди
мар від печі, наче та сиро
та. Раптом (звідки він по
явився) —  кіт. Наш кіт! 
Стрибнув на плече, весь у 
сажі, треться д о  кофти, очі 
сльозяться і немовби щось 
говорить, говорить. Я до  
сараю підбігла, а там обго
рілі трупи батька і брата... 
Не знаю, скільки я просиді
ла б іля них... Потім пішла, 
світ за очі. А  кіт так і зо
стався на плечі.

—  О й , —  стрепенулася 
враз жінка, —  зовсім роз
повідями своїми заморила. 
Ходіть д о  мене обідати!

—  Спасибі, мамо, —  лас
каво відізвався Яськевич, —  
обідати будем о у мене в 
Козиреві.

Зобачивши моє здивуван
ня, пояснив: #

—  Д о  Козирева шість кі
лом етрів. Там після... цього,
—  не знайшовши слова, він 
махнув рукою в бік мемо
ріалу, —  Йосип Камінський 
спорудив будинок. А  перед 
смертю заповів його мені. 
М и з Віктором приїж дж ає
мо д о  Козирєва майже кож
ної неділі. М и на заводі 
працюємо, він —  інженер, 
я —  майстер. У  вихідні дні 
з сім'ями —  сю ди.

Незабаром ми сиділи в 
простором у де р е в ’яному 
будинку. Тут пройш ло після
воєнне життя лю дини, яка 
назавше залишилася в Ха
тині. В обвугленій бронзі 
стоїть він з дитиною  на ру
ках при в’їзд і в меморіал.
І здається, Камінський про
стягає свого сина лю дям, 
промовляючи: «Допом ож іть, 
можливо, ще не пізно...».

С. ІВАНІВ.

них частка життя його
■солдатів повітряно-десант
них військ, почалися незвич
но. Д о р о гу  д о  місця служ 
б и  .щ о пролягала через Те 
рмез. перевал Саланг, Ка
б у л , Газні,... група долала на 
БТРах. Михайло був стар
шим станції зв’язку коман- 
дно-ш габної машини: очі і 
вуха командира, за цим —  
ж иття товаришів. На другий  
день перебування на афган
ській землі колону обстрі

ляли . На щастя, все обійш ло- 
" ся благополучно. Це було 

перше бойове хрещення.
Основним завданням М и

хайла і його бойових това
ришів були  виявлення та 
знешкодження бандитських 
формувань, перехоплення 
караванів, що йшли з Паки
стану. Ц е  означало, що їх 
«трійкам и» висаджували в 
горах, часто в ще не пере
вірені місця, бувало, що й 
на кілька діб.

—  Багатокілометрові пе
реходи, розвідувально-по
шукові д ії, виходи в гори
—  все це будні нашої сол
датської служ би, —  гово

рить Михайло. —  М и щ оразу 
прощ алися з товаришами, 
адж е всяко бувало...

Він більш е розповідає 
про друзів. П ро себе так, 
ніби між іншим: виконував 
Присягу, п ід  кулями за чу
жі спини не ховався, д р у 
зів не зраджував. На столі

поруч з «афганськими» ре
ліквіями орден Червоної 
Зірки, медалі «За відвагу», 
«70 років Збройних Сил 
С Р С Р ». «В ід  вдячного аф
ганського н а р о ду», яку він 
одерж ав зовсім недавно. 
Самі розумієте —  такі на
городи просто так не да
ють...

...Той бій був коротким. 
М ихайло пам’ятає все до  
подробиць, все, що в ідбу
лося за якихось ЗО хвилин: 
«М и  зненацька наздогнали 
душманів, які супроводж у
вали «Барбухи» (так нази
вають вони великовантажні 
машини) і без втрат, знеш
кодивши бандитів, захопили 
багаті тро ф еї: автомати,
станкові кулемети, гранато
мети... Боєприпаси до  них 
були  заховані в подвійному 
дні кузова однієї з автома
ш ин». За мужність і героїзм, 
показані в цьому бою, 
командир відділення Михай
ло  Ц ю рпіта був нагород
жений м едаллю  «За відва
г у » .

...9 квітня 1986 року М и
хайло з товаришами повер
нувся з чергової бойової 
операції. За підрахунками 
хлопців, це мав бути їхній 
останній, як кажуть, «д е м - 
бельський» вихід в гори. А  
вранці наступного дня засту
пник командира роти вик
ликав ДО себе сержанта 

Ц ю р п іту  і просто п о -д о б 

ром у попросив, що треба 
зібрати хлопців і ще раз пі
ти в гори, пояснив, що необ
хідно провести розвідку, де  
ще не хо/{ив ніхто. Було 
підозріння, що в тому ра
йоні збирають свої сили д у 
шмани, що саме там мож
ливий перехід каравану. 
М ихайло без зайвих слів 
зрозумів, що справа серйо
зна. Ніхто з М ихайло- 
вих товаришів не відмовив
ся йти. хоч всі вже знали 
про те. що в штаб частини 
прийшли документи д ля  по
вернення до до м у. За сол
датськими підрахунками д о  
кінця строку служ би зали
шалося не більш е 20 днів.

О тж е, 10 квітня, три роки 
тому за сигналом тривоги 
група в складі 21 чоловіка 
готова була вилетіти на зав
дання. «Вертуш ки» (так лю 
бовно називають там сол
дати вертольоти) злетіли 
ввись і взяли курс на район 
висадки десанту. «З  першої 
хвилини приземлення над 
нашими головами засвисті
ли кулі. Врятував нас валун, 
за ним ми м огли почуватися 
хоч трохи в безпеці. П ере
стрілка була не довгою . 
Завдяки оперативності роз
відників, льотчиків і моїх 
товаришів по групі було  
взято невеликий караван».

—  То ді нам пощастило, 
найважче б уло  ще попере

д у, —  розповідає Михайло,

—  адж е операція тривала 
д о  16 квітня. Ц е  тепер я 
знаю, а тоді...

М . Цю рпіта витирає спітні
ле  ±юл9 . Він нераз проки
дався саме від картин цьо
го останнього бою.

«Д е сь  п ід  о б ід  ми зро
зуміли, щ о «д у х и »  хочуть 

взяти нас в кільце. Старає
мось підтрим увати по рації 
зв’язок з іншими «трійкам и», 

координувати д ії. Я був ста
ршим «тр ій к и ».

Перш им  вийшов зі строю 
Дасанов. Сильним  вибухом 
він був контужений і втра
тив свідомість. Рознесло 
вщент захисну спо р уду, яку 
ми встигли зробити з камін
ня. Душмани стріляли  нав
мання. Розривна куля влу
чила в плече Ткаченку. Я 
теж був поранений,, але чи 
то від страху, чи від злос
ті болю  не відчував». В др у
ге поранило Ткаченка. Те
пер М ихайло відбивався 
сам. Він бачив, як поруч 
мучиться товариш. На хви
лину відклав зброю , ввів йо
м у обезболю ю че. Хотів ще 
накласти пов’язку на пора
нену ногу, але не встиг. Зза
д у  вдарила автоматна чер
га .»

—  Ти в сорочці народив
ся. Тепер точно ст* л іт  жи
тимеш, —  почув ніби через 
сон М ихайло по-батьківськи 
лагідний голос лікаря Кан* 
дагарського військового го
спіталю.

Д р уги м  своїм народж ен
ням М ихайло Цю рпіта зав
дячує лікареві і вірному 
товаришевГ Григорію  Тка
ченку. Д о  останньої х в и л и 

ни, доки не з ’явилися наші

п в о ш в н

вертольоти, а слідом  за ни
ми й санітарний, він обері
гав, як міг, ж иття друзів.

Три кульових і чотири ос
колочних рани були нанесе
ні Михайлові Ц ю рпіті в то
м у бою . С е р е д  тих, хто 
брав безпосередню  участь 
в його транспортуванні з по
ля  бою  в госпіталь, був хло
пець із Закарпаття — ■ Ро
ман М аляр.

Я пригадую  зустріч вої- 
нів-інтернаціоналістів міста 
Івано-Франківська, яка про
ходила в лю том у 1987 року. 
Вони, побачилися вперше 
після Афганістану. З устріли
ся і впізнали один одного. 
О бнім алися, як два найбли
жчі др узі —  робітник із за
во ду Т О С  М ихайло Ц ю рпі
та, тяж ко поранений в тому 
пам’ятному бою , і студент 
Івано-Франківського медич
ного інституту Роман М аляр, 
який врятував то ді земляка.

Тепер М ихайло заочно 
навчається на історичному 
факультеті нашого інститу
ту, веде активну роботу по 
військово-патріотичному ви
хованню м олоді як член 
міськкому комсомолу і як 
член ради міського клубу 
воїнів запасу «Інтернаціона
л іс т». В 24 роки —  інвалід
II групи, персональний пен
сіонер республіканського 
значення. В йогр квартирі 

на постійно «пр описані» «Го 
лубі берети», О . Розенбаум, 
учасники концерту Всесо
ю зної зустрічі воїнів запа
су в Ташкенті. Він не роз
лучається з «афганськими» 
піснями, бо в них частка йо
го життя.

О . Д ІД И К.

Незабутнє
Його минуле —  афгансь

кі дороги війни. І хоча сам 
відслужив свій строк спов
на, з величезним вдоволен
ням сприйняв звістку про 
те, що останні військові 
підрозділи, сотні молодих 
життів повернулися додому. 
Минулися материнські без
сонні тривоги, відпетів да
леко .за гори вітер смерті, 
молоді солдатські обличчя 
не обпікає чуже гаряче сон
це...

Здається, усе минулося, 
забулося... А ле  ж ні, па
м’ять живе: і у народу, і у 
кожного, хто був до цього 
причетний. І у нього —  Іва
на Панчака, викладача по 
класу акордеону Яремчан- 
ськоі дитячої школи ми
стецтв, студента V  курсу за
очного відділення музично- 
педагогічного факультету. 
Основна його робота —  з 
дітьми, яким радо прищеп
лює любов до музики, вчить 
розуміти і цінувати пре
красне. Бо сам цінує його 
безмежно, як саме життя. 
Ціна ота визначилася для  
нього ще з афганських до 
ріг...

На знімку: І. ПАНЧАК.

Ф о то  В. Боб’яка.

ЯК ТОБІ СЛУЖ ИТЬСЯ!

Стою 
на варті

Стою  на варті. Ніч. Тихо. 
Лиш е блідий  місяць вигля
дає з-за хмар, і в його про
мінні іскриться сніг...

Стою  на варті і пригадую  
слова знаменитого співця 
природи М . Пришвіна, який 
говорив, що д ля  риби —  
вода, д ля  птахів —  повітря, 
а д ля  лю дини найкраще —  
Батьківщина, і  всі ми по
винні бути гідними її дочка
ми і синами, кожен на сво
єму посту: чи в армії зі 
зброєю в руках, чи за пар
тою в школі, чи за верста
том. на заводі, чи на тракто
рі у  полі, чи у  вузі за кни
гою...

Стою  на варті і думаю 
про інститут, про наших ви
кладачів: В ,П. Духніча. І. І. 
Червінкіна, А . В. Крюкова 
та багатьох інших. Прига
дую ... та що гріха таїти, як 
лінувалися, «сачкували». 
Лиш  тепер стає шкода, що 
так бездум но витрачав час, 
дармував дорогоцінні годи
ни. Мрію, швидше поверну
тися д о  р ідн о ї альма-матер, 
Уже скоро. Тіш у себе цим.

Стою  на варіі... З и м н о - 
Нелегка солдатська служ ба! 
Десь без ме.не ідуть пари, 
а я пильно вдивляю ся в цю 
холодну, прекрасну, місячну 
ніч... Стою  на варті... ,

Д . ВОЛОШ ЕНЮ К.

Військовослужбовець, сту
дент ІІ-го курсу історич
ного факультету.
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У  На 3 «Радянського педагога» за цей рік прочитали 
статтю «Кроки до  мудрості». Дуж е цікавий, пізнавальний 
матеріал. Звертаємося до  редакції з проханням продов
жити на сторінках «Радянського педагога» розповідь 
про В’єтнам, звичаї і традиції його народу, а, можливо, 
й не обмежуватись цим. Було б зовсім добре, якби такі 
матеріали частіше з’являлися на шпальтах нашої багато
тиражки. Думаємо, для  багатьох буде цікаво скласти для  
себе уявлення про ту чи іншу країну за допомогою ' 

безпосередніх людських вражень.
Л . СУРНІНА, Л . КОЖ ЕВНІКОВА.

Студентки II курсу факультету іноземних мов.

—  По-перше, чому Ви по
їхали працювати саме у
В’єтнам!

—  Ш видш е з цікавості. 
Д о  цього я вже побувала у 
Н ДР, Болгарії, Угорщ ині 
(викладала російську мову 
на літніх місячних курсах 
підвищення кваліфікації за
рубіж них вчителів російсь
кої мови та літератури). 
О то ж  про Є вр опу деяке 
уявлення вже мала, і дуж е 
захотілося побачити' Азію ...

—  І якими були- перші 
враження від неї!

—  їх було, мабуть, два: це 
нестерпна спека, яка 
нагадувала парну в лазні, 
<а крім того —  екзотичний 
тваринний світ В’єтнаму. 
Перш ого ж вечора, який, до  
речі, настав незвично швид
ко, д о  нас в кімнату з гус
то ї темряви ночі залетів на 
світло величезний, розміром 
з блю дце, чорний... тарган, 
з розгону голосно вдарив
ся об лам почку і впав на 
долівку.

Загалом у цій країні без
ліч дивовижних тварин і ко
мах. Н априклад, тут рідко 
зустрінеш  кота, зате багато 
хто тримає вдома ящірку 
гіконга. Вона вірою і прав
дою  служить своїм госпо
дарям , знищуючи в домівці 
набридливих і кусючих ко
марів. Д о  цих рептилій 
встигли звикнути і наші ге
ологи, які ніжно йменували 
їх «М аш кам и» і віддавали 
їм п ід  квартирування соло
м’яні капелюхи.

С л ід  зауважити, що в’єт
намці, в буквальному розу
мінні слова, мухи не обра
зять. Вони ніколи не вбива
ють т.варину просто так (як 
ми щурів чи мишей). А  д ля  
їж і вони окремо вирощ у
ють змій, собак, коників, 
жаб, Це вже стало тради
цією.

—  Д о  речі, про традиції. 
Вам, мабуть, доводилося 
спостерігати якісь народні 
звичаї, святкування!

—  Звичайно. Я ж  пробула 
там повні 12^'місяців (в ід  се

рпня до  серпня). Найяскраві
ше враження —  це «те т »—  
Новий рік. Найчастіше його 
святкують в кінці січня (хо
ча це не правило). О сь уя
віть собі Новий рік при 
температурі 15 градусів те
пла, навкруги буяє екзоти
чна зелень, а замість ялин
ки... мандаринове деревце. 
Тут їх продаю ть скрізь і 
від ізу.ж  у вазонах. Ц е  д у 
же гарно: на темній зелені 
листя —  яскраві оранжеві 
крихітки-ліхтарики (манда
ринки). За звичаєм деревце 
обов’язково має бути з пло
дами. Щ е один символ Н о
вого року у  В’єтнамі —  
гілка розквітлого абрикоса.

Як, либонь, і в будь-якій 
іншій країні, тут це веселе, 
радісне і красиве свято. Та 
крім святкових веселощів, 
є й чимало святкових кло
потів. В ’єтнамські жінки, як 
і всі жінки світу, зайняті в 
Цей час приготуванням но
ворічного столу. Із міцних 
напоїв —  тільки по чарочці 
лікеру. А  готують все най
смачніше, найкраще: р ізно- 
номанітні в’ялені та зацук
ровані ф рукти. смажені 
слимаки, зміїний бульйон, 
ж аб’ячі лапки в тісті. С л о 

вом, все нам, європейцям, на 
диво. А  зацукровану папайю 

ще й досі пам’ятаю. Не знаю
вже, чи це ф рукт чи овоч,

але за формою  дуж е нага
дує  нашого гарбуза, а за 
смаком —  диню . А  ось ще 
о динг чи не найнеобхідні- 
ший компонент в’єтнамської 
кухні, —  зелень, яка росте 
на озерах (щ ось подібне до  
нашої ряски). Саме цій тра
вичці в’єтнамці зобов’язані 
своїми сліпучо-білозубим и 
посмішками. Ну, а на пер
шому місці в харчуванні, 
зрозум іло, рис. О т  коли я 
побачила, з яким тр удо м  він 
дається лю дям . То дуж е ва
жка фізична праця. Ц е  у нас

купця вони шанують —  ко
жен закликає д о  себе, ще 
й із жартами, приповідками. 
Треба сказати, що в ’єтнам
ці взагалі народ життєра
дісний. Тут важко знайти 
похмуре обличчя. Склада
ється враження, що ця не
підробна, світла посмішка
—  національна рис,а в’єтна
мців.

—  Щ одо національних рис 
характеру, яка, на Ваш пог
ляд, найтиповіша! Можливо, 
на них лишили свій відбиток 
роки війни!

—  Війна, безперечно, ли. 
шила свій слід. Вона навчи
ла лю дей бути мужніми. 
Пригадую , у лю том у 1979-го 
на кордоні з Китаєм був 
серйозний конф лікт. На, 
якийсь час заняття в інсти
туті б уло  припинено, а ко
ли після ц ієї недовгої пе
рерви я знову читала лек
цію —  почувся гул літаків. 
М оїх студентів з-за парт 
як вітром здуло . Через хви
лину вони вже всі були  вни-

Зунг —  співачка, працює 
на телебаченні.

Д о  речі, бага_то студентів 
після занять працю вало. І 
на все знаходили час і сна
гу. Ж или вони в гуртож ит
ках (в кімнаті —  20 чоло
вік). Встають о п ’ятій годи
ні ранку і обов’язково —  
на зарядку. Сніданок, еб ід  
і вечеря складаються з гру
дочки рису з дуж е пожив
ним і корисним рибним со
усом «нак-нам »; зеленню } 
французькою  булочкою .

—  Ви розповіли нам 
про в’єтнамців у роботі, 
навчанні... А  у вільний час! 
Щ о вони люблять робити! 
Можливо, Вам запамяталися 
якісь в’єтнамські ігри!

—  В’єтнамських ігор я 
щось не пригадую , а от на
ших ігор ( « А  MJ4 просо сі
яли...», «П е р сте н е ц ь») вони 
вчилися із задоволенням. 
Щ о  в’єтнамці лю блять, то 
це співати. Д уж е гарно спі
вають народні в’єтнамські
і російські пісні, д о  того,

нашу зустріч Альбіна Мико
лаївна. На них —  багато ди
тячих посмішок. А  ось і зра
зки характерної для  цього 
краю архітектури— пагоди.

—  О ц я  —  дуж е старовин
на, — _ зауважує А льбіна М и
колаївна. —  М ісцеві ж ителі 
пишаються нею і обов’язко
во ведуть сюди гостей.

—  Вона непогано зберег
лася...

—  Так, в’єтнамці дбайливо 
ставляться до  своєї історії. 
Збереження пагод —  не 
єдиний приклад. Тут і вхід 
д о  музею безплатний. П ро
мовистий факт, чи не так? 
Кожен третьокласник доско
нало знає біографію  Хо Ши 
Міна. М ісцями справжнього 
паломництва стали його рі
дне село і мавзолей. М ав
золей —  це взагалі святе 
місце. Плити на площ і пе
ред ним миють з милом 
вручну. В’єтнамці чудово 
знають історію своєї краї-

з цікавими людьми

Нині про це відряджен
ня їй нагадують фотогра
фії, листи, сувеніри. Та го
ловне, зрозуміло, власні 
враження —  яскраві й не
повторні. Мабуть, спогади 
про В’єтнам інакшими і бу
ти не можуть. Адж е саме 

тут, у  Ханойському педаго
гічному інституті іноземних 
мов, довелося попрацювати 

завідуючій кафедрою прак
тичного курсу російської 
мови, кандидату філологіч
них наук, доценту Альбіні 
Миколаївні Івановій цілий 
рік.

Тільки рік!.. Втім, багато 
це чи мало для знайомства 
з такою країною, як В’єт
нам, судіть з нашої бесіди: 
це багатоманіття зустрічей, 
вражень... Отож нехай про 
все це Альбіна Миколаївна 
розповість сама.

на полях скрізь комбайни, 
різні машини. А  там (прав
да, не знаю, я* тепе р) —  
скільки око бачить —  рисо
ві поля, в яких по шию у 
воді йдуть буйволи, а звер-' 

ху —  погонич, теж  у воді 
аж по пояс. Дуж е нелегке 
д іл о  —  обробка рису. І

В’єтнамці взагалі працьо
витий народ. Це вже, ма
буть, в крові. І коли я спи
тала Альбіну Миколаївну, 
чи проводяться у в’єтнамсь
ких шкалах уроки праці, як 
у нас, де вчать дівчат —  з 
з якого боку голку трима
ти, а хлопців —  яким кінцем 
цвях забивати, то вона роз
сміялася: «Щ о  ви! Уроків 
праці там нема. Праця не 
існує як щось відокремле
не. Вона —  все їх життя».

Втім, повернімося знову 
до східної екзотики. У  сві
домості багатьох знас уже 
встиг міцно вкорінитися II, 
скажемо так, збірний образ
—  східний базар.

—  Отже, Альбіно Мико
лаївно, базар у В’єтнамі... 
Який він!

•—  Теж  екзотичний і дуж е 
яскравий. Процвітає приват
на торгівля. Чим? Буквально 
всім. Від жаб д о  чудовИх 
ювелірних виробів із срібла. 
Саме тут бачиш, як до бре 
у В’єтнамі розвинуті наро
дні пром исли. В цьому і 
виявляється ставлення в’єт
намців д о  своєї культури, 
традицій. М о ло дь ’ охоче 
івчиться у старіиих 
створювати чудові вироби 
із слонової кістки і рисової 
соломки, бамбука і срібла. 

Роблять вони це із задово
ленням, лю блять цим зай
матися. Та головне —  не 

пропадають таємниці роботи 
старих майстрів.

А  найцікавіше на в’єтнам
ському базарі; мабуть, самі 
торговці. Ц е, як правило, 

літні чоловіки і жінки. П о 

зу, на вулиці, з гвинтівка
ми наготові. Ц е  безстраш
ні лю ди з сильно розвине
ним почуттям власної гід 
ності, національної гордос
ті. І це зрозум іло: в такій 
важкій боротьбі вистояли 
1 не підкорились.

—  Ви багато років працю
єте з молоддю. Тож хочу 
спитати, чим різниться на
ша молодь і в’єтнамська!

—  Головна відмінність —  
у  ввічливості, і, на жаль, це 
порівняння не на нашу ко
ристь. На мене справило, 
велике враження те до б р о 
зичливе і шанобливе став
лення студентів д о  виклада
чів, яке зустріла в Ханої. 
У  нас в аудиторії стояв ма
ленький столик. На ньому 
студе н ти  лиш али нам за
писки, в яких повідом ляли 
причини, аби відпроситись 
з лекцій, а в кінці —  обі
цянка обов’язково наздог
нати все пропущ ене. І я не 
пригадую  випадку. щоб 
це не б уло  виконано. У  нав
чанні в’єтнамці дуж е ста
ранні. Так от, у  дні коли всі 
були  здорові і записок не 
було, на чорній лаковій по
верхні столика красувався 
старанно виведений крей
дою  напис: «М и  вас лю би
м о».

А б о  таке (цей випадок 
згадую  й досі). Я востаннє 
проводила заняття у д р у го 
курсників... Спека... (на за
няттях всі сиділи з віялами, 
така задуха). І ось підніма
ється моя студентка Ф ун г 
Зунг, говорить: .

—  Д о р о га  А льбіно  М ико
лаївно! В цей день ми хо
чемо зробити Вам подару
нок, —  і... заспівала пісню 
на слова С. Єсеніна « О г о 
ворила роща золотая...» Я 
була розчулена д о  сліз. А  
пізніше дізналася, щ д Ф ун г

ж  без акценту, чудово зна
ють слова. Виявляється, во
ни починають їх вчити ще в 
м олодш их класах школи. А  
ч о г ф  вони не визнають у 
своїх розвагах, так це такі 
танці, як вальс, танго тощо. 
Словом , танцюють тільки на 
відстані.

Загалом, хотіла б відзна
чити особливу чистоту і 
цнотливість взаємин в’єтна
мської м олоді. Тут не поба
чиш «па рочок», які ц ілую 
ться або обнімаються посе
ред вулиці. А л е  якщо дів
чина і хлопець йдуть, взяв
шись за руки, вірна прик
мета —  це двоє закоханих.

—  А  що Ви могли б ска
зати про в’єтнамську сім’ю, 
місце вг ній жінки!

—  С ім ’ї дуж е великі, по 
10— -.12 дітей. Робити аборт, 
за релігійними переконан
нями —  великий гріх. Чоло
віки вдома по господар
ству не допомагають, все 
жінка робить сама. Як не 
дивно, в її обов’язки вхо
дить ловити рибу невода
ми. А  чоловік? У  вільну го
дину може посидіти з ву
дочкою , не більш е. Чоловіча 
справа —  будувати дім, 
працювати на полі (щ оправ
да, з жінками) і ходити на 
роботу.

—  Як в’єтнамці виховують 
своїх дітей!

—  М ожна сказати, в спар
танському дусі. Пам ’ятаю 
такі вуличні сценки (жахли
ві д ля  мене і ц ілк о м .н о р 
мальні д ля  в’єтнамців). Д и 
тина спіткнулася —  впала, 
зарюмсала. Мати спокійно 
споглядатим е це, але не пі
д ій де . не допом ож е мало
му: він повинен встати сам. 
Такий маленький епізод, як 
на мене, досить яскраво 
змальовує принципи вихо
вання в’єтнамських дітей.

Переглядаю пачку фото
графій ,яку принесла на

ни. Думаю , не кожен з нас 
може похвалитися тим же.

—  Зрозуміло, вражень пі
сля такого відрядження ба
гато. Вони тільки приємні! 
Чи було щось таке, що Вам 
не сподобалося!

—  Було. Не сподобався 
б р у д  на вулицях. А ле  це 
дрібниця порівняно з тим 
хорошим враженням, яке 
лишається після спілкуван
ня з місцевими жителями. 
Можна тільки позаздрити 
тій легкості, з якою вони 
переносять будь-які тр удн о 
щі. А  ще —  у  них нема 
почуттів заздрості, погор
ди. Відсутній і кар’єризм.

Д о  приємних вражень від
нош у і тиж день відпочинку 
на березі Південно-Китай
ського м оря. Вода тепла —  
плю с 28— 30 градусів. Д и 
вовиж ної форми скел.і, що 
піднімаються прямо з води, 
припливи і відпливи, риба
лки з неводами... Все так 
незвично! А ле  найпрекрас- 
ніше б уло  ввечері, коли на 
морі засвітилися вогники—  
це ліхтарі на джонках риба
лок. Виявляється, ці лю ди 
живуть прямо в човнах на 
морі, під бамбуковими на
метами.

Теплий спогад залишило 
і ставлення до- нас в’єтнам

ців. Радянських лю дей вони 
дуж е лю блять і завжди пі
знають. Як? Невідомо! їд у  
на велосипеді .вбрана, як і 
всі: на голові —  «на н» (на
ціональний головний убор, 
близький родич нашого со
ло м ’яного капелюшка) і 
раптом чую російське 
«здравствуйте», звернене 
до  мене. А  ще я бачила у 
В’єтнамі величезні черги, 
знаєте за чим?... За свіжим 
номером ж урналу «Л ієн со » 
(«Радянський С о ю з»).

— Чи встигли Ви опанува
ти в’єтнамську мову!

—  О , ні. Вона дуж е скла
дна. О дн е  і те саме слово 
в різних інтонаціях може 
мати протилеж ні значення. 
Все, що мені вдалося вив
чити за рік, ■—  це кілька 
широко вживаних фраз. А  
знаєте, яке у в’єтнамців 
найулю бленіше слово? «С а у - 
д о » , що означає «по тім ». 
Воно там звучить/ найчасті
ше. М абуть, тому' що. це в 
характері розважливого 
в’єтнамця —  відкладати 
справу у до вгу скриньку

—  Альбіно Миколаївно, у
Вас лишилися друзі у В’єт
намі! ,

—  Так. Це і викладачі Ха
но й сько го  педінституту, і 
студенти. Пам ’ятаю, як мої 
п ’ятикурсники приїхали на 
стажування в Ленінград і 
писали мені звідти про все, 
до  дрібниць: де  живуть, де  
бувають, що бачать, як мер
знуть в незвичному кліма
ті. Так що лю ди розлучаю 
ться, а д о б р і стосунки ли 
шаються.

—  Щ о Вам дав рік роботи
в цій країні як педагогу!

—  Насамперед, я мала 
чудову нагоду вдосконалити 
м етодику викладання росій
ської мови як іноземної. 
Познайомилася з викладан
ням у в’єтнамській спеціалі
зованій середній школі з 
поглибленим  вивченням 
російської мови (при інсти
туті). Займалася з п ’ятикур- 
сниками і другокурсникам и, 
застосовуючи всі прийоми 
інтенсивного навчання: маг
нітофонні записи, мовні си
туації, д іло ві ігри; фонети
чну зарядку, роботу в па
рах і групах з лідером .

—  Як розуміти «робота 
груп з лідером »!

—  Це щось подібне до  
нашого телевізійного клубу 

знавців. Усі студенти п о діля 
ються на групи (по  5 чоло
вік), і в обговоренні різних 
питань, вирішенні ситуацій 
їх спільну дум ку висловлює 
л іде р . Тобто, вони вчаться 
вести дискусію  чужою мо
вою. А  це дуж е важливо 
д л я  підготовки викладача 
інозем ної мови.

Щ о стосується позитивно
го 'педагогічного до свіду, 
який варто було  б запози
чити і нам, хочу сказати про 
десятибальну систему оці
нювання знань. Вона набага
то  продуктивніш а від нашої, 
п ’ятибальної, бо дозволяє 
враховувати ті нюанси- в 
знаннях, які ми виражаємо 
плюсами і мінусами. Д руга  
цікава деталь, уже в сис
темі вищої освіти. На п ’я
тий курс іде конкурсний 
відбір студентів. Наприклад, 
я викладала у п ’ятикурсни- 
ків групи « А » .  Щ о це зна
чить? Це кращі студенти 
всього курсу, найздібніші 
і найталановитіші. Чому б 
і нам не зробити такий же 
поділ? Чому студент, який 
у знаннях на голову вищий 
від  своїх ровесників, може 
і хоче йти да лі, має тупцю 
вати на місці і нудьгувати 
на заняттях? Є здібності? 
То  даймо їм можливість 
розвиватися по-справж ньо- 
'му!

Спогади Альбіни Микола
ївни про В’єтнам, його лю 
дей були такими теплими, 

що я не втрималась і спитала: 
«А  Ви хотіли б приїхати у 
В’єтнам ще раз!».

—  Так. Хотіла б побачити 
південь країни, а головне
—  ті зміни, що, напевно, від
булися з того часу.
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